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SW-OR.0012.38.2023 

 

Protokół 

z posiedzenia Komisji Środowiska i Gospodarki Wodnej 

w dniu 24 sierpnia 2023 r.  

 
 

PROPONOWANY PORZĄDEK POSIEDZENIA: 

 

1. Otwarcie posiedzenia, przyjęcie porządku. 

2. Zatwierdzenie protokołu z posiedzenia Komisji w dniu 6.06.2023 r. 

3. Zatwierdzenie protokołu z posiedzenia Komisji w dniu 15.06.2023 r. 

4. Opiniowanie projektu uchwały Sejmiku Województwa Śląskiego w sprawie 

Załęczańskiego Parku Krajobrazowego w części położonej w województwie 

śląskim. 

5. Program ochrony powietrza. 

6. Sprawy różne. 

 

Ad. 1. 

Otwarcie posiedzenia, przyjęcie porządku. 

Przewodnicząca Komisji Środowiska i Gospodarki Wodnej, pani Katarzyna 

Stachowicz, otworzyła posiedzenie Komisji, przywitała zebranych. Porządek obrad 

przyjęto jednomyślnie.  

 

Ad. 2. 

Zatwierdzenie protokołu z posiedzenia Komisji w dniu 6.06.2023 r. 

Przewodnicząca Komisji Środowiska i Gospodarki Wodnej, pani Katarzyna 

Stachowicz, wobec braku uwag poddała projekt protokołu pod głosowanie: 

(ZA – 4, PRZECIW – 0, WSTRZYMAŁ SIĘ – 0). 

 

Ad. 3. 

Zatwierdzenie protokołu z posiedzenia Komisji w dniu 15.06.2023 r. 

Przewodnicząca Komisji Środowiska i Gospodarki Wodnej, pani Katarzyna 

Stachowicz, w uzupełnieniu przekazała radnym informację, że śledztwo w sprawie 
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incydentu w GPW zostało umorzone przed jego wszczęciem. Następnie wobec braku 

uwag poddała projekt protokołu pod głosowanie: 

(ZA – 4, PRZECIW – 0, WSTRZYMAŁ SIĘ – 0). 

 

Ad. 4. 

Opiniowanie projektu uchwały Sejmiku Województwa Śląskiego w sprawie Załęczańskiego 

Parku Krajobrazowego w części położonej w województwie śląskim. 

Dyrektor Zespołu Parków Krajobrazowych Województwa Śląskiego, pani Hanna 

Pompa-Obońska, wyjaśniła, że temat Załęczańskiego Parku Krajobrazowego wymaga 

aktualizacji, ponieważ park znajduje się częściowo w województwie śląskim, natomiast 

dokumenty strategiczne (uchwały, zarządzenia) były napisane dla dawnego 

województwa sieradzkiego i częstochowskiego. Ponadto obecnie zarządzającymi 

parkami krajobrazowymi są Sejmik i Marszałek Województwa Śląskiego – wcześniej był 

to wojewoda (czyli zmienia się organ). Dzięki temu, że technika poszła do przodu, 

granice Parku można przedstawić w bardziej dokładny sposób. Załęczański Park 

znajduje się w bardzo niewielkiej północno-zachodniej części województwa śląskiego 

(880 ha). 95% Parku leży w województwie łódzkim. Park posiada również strefę 

buforową, tzw. otulinę. Użyliśmy programu, który w bardzo dokładny sposób wyznacza 

granice, wskazaliśmy cele szczególne ochrony w tej części Parku, a także wymieniliśmy 

zakazy, czyli są to działania, które mają chronić ten park krajobrazowy pod względem 

przyrodniczym, krajobrazowym i kulturowym. Park krajobrazowy jest formą ochrony 

przyrody, która pozwala na użytkowanie gospodarcze, ale w obrębie Parku znajduje się 

rezerwat Bukowa Góra, a w otulinie rezerwaty Szachownica i Stawiska.  

/Informacja uzupełniona przez p. Dyrektor po posiedzeniu Komisji: Oba rezerwaty 

otuliny są obszarami Natura 2000, natomiast Bukowa Góra – nie./ 

 Rezerwaty to obszary ochrony ścisłej, nie wolno tam w żaden sposób przyrody naruszać 

– stan naturalny powinien być pozostawiony. Wszystkie obszary chronione 

(10 rodzajów), które wynikają z ustawy o ochronie przyrody znajdują się w Centralnym 

Rejestrze Form Ochrony Przyrody, który prowadzi Generalny Dyrektor Ochrony 

Środowiska. Jeżeli uchwała zostanie przyjęta, to jej treść zostanie tam zamieszczona 

razem z załącznikami mapowymi. W województwie śląskim są trzy transgraniczne parki 

krajobrazowe. Zespół Parków Krajobrazowych Województwa Śląskiego ma jeden 

z oddziałów w miejscowości Kalina, oddział ten zajmuje się właśnie fragmentem 
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Załęczańskiego Parku Krajobrazowego oraz Parkiem Krajobrazowym Lasy nad Górną 

Liswartą.   

Proszę o pozytywne zaopiniowanie projektu uchwały. 

Członek Komisji Środowiska i Gospodarki Wodnej, pan Przemysław Wydra, 

zapytał o omawiane na poprzednich posiedzeniach Komisji Lasy Trzebiesławickie – 

Bukową Górę. 

Dyrektor Zespołu Parków Krajobrazowych Województwa Śląskiego, pani Hanna 

Pompa-Obońska, powiedziała, że powołanie nowej formy ochrony przyrody jest ściśle 

określone. Park krajobrazowy powołuje Sejmik Województwa, obszar Natura 2000 – 

Regionalna Dyrekcja Ochrony Środowiska. Pozostałe to zadania na poziomie rad gmin. 

Przewodnicząca Komisji Środowiska i Gospodarki Wodnej, pani Katarzyna 

Stachowicz, dodała, że jest w kontakcie z Prezydentem Miasta Dąbrowa Górnicza. Mamy 

też informację z Departamentu Ochrony Środowiska o możliwościach utworzenia tam 

jakiejś formy ochrony przyrody. Urząd Miasta pracuje nad tym, aby był to pomnik 

przyrody, ponieważ jeśli utworzymy tam co innego, to nie każdy będzie mógł tam wejść. 

Stowarzyszenie, które powstało w obronie tego miejsca, jest za tym, aby ludzie mogli 

tam przebywać, korzystać z tego miejsca. Wycinka już nastąpiła, ale na pewno 

utworzenie tej formy uchroniłoby w przyszłości przed taką sytuacją, jaka miała miejsce. 

W Urzędzie Miasta powstaje też projekt ścieżek rowerowych, mają przebiegać w pobliżu 

Bukowej Góry, która byłaby wtedy jedną z atrakcji na trasie. Pracują tam także jeszcze 

archeolodzy, nie wiadomo w związku z tym, jakimi rygorami będzie ten teren objęty. 

Dyrektor Zespołu Parków Krajobrazowych Województwa Śląskiego, pani Hanna 

Pompa-Obońska, dodała, że uchwała gminy powoduje, że gmina przejmuje opiekę nad 

tym obszarem, można wtedy prosić tego gospodarza o współpracę i zapewnienie 

dostępności tego obszaru zgodnie z zasadami zrównoważonego rozwoju. 

Przewodnicząca Komisji Środowiska i Gospodarki Wodnej, pani Katarzyna 

Stachowicz, wobec braku dalszych pytań poddała projekt uchwały pod głosowanie: 

(ZA – 4, PRZECIW – 0, WSTRZYMAŁ SIĘ – 0). 

 

Ad. 5. 

Program ochrony powietrza. 

Zastępca Dyrektora Departamentu Ochrony Środowiska, Ekologii i Opłat 

Środowiskowych, pani Ewa Owczarek-Nowak, przedstawiła prezentację dotyczącą 

Programu ochrony powietrza.  
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Wydruk prezentacji stanowi załącznik do niniejszego protokołu. 

Przewodnicząca Komisji Środowiska i Gospodarki Wodnej, pani Katarzyna 

Stachowicz, zapytała o postulaty składane do Ministerstwa; jak gminy realizują zapisy 

Programu ochrony powietrza, czy są jakieś raporty? Jak długo będą trwały konsultacje, 

czy jest termin dla odbiorców indywidualnych, gdzie będą ogłaszane? 

Członek Komisji Środowiska i Gospodarki Wodnej, pani Beata Kocik, zapytała 

o obowiązek kontroli spalania w piecach zgodnie z uchwałą „antysmogową” – czy są 

jakieś raporty ze stosowania tych uprawnień? 

Zastępca Dyrektora Departamentu Ochrony Środowiska, Ekologii i Opłat 

Środowiskowych, pani Ewa Owczarek-Nowak, powiedziała, że według przepisów, 

jeśli w województwie istnieje POP, a kolejne roczne oceny wykazują przekroczenia, to 

w ciągu trzech lat trzeba zaktualizować POP. Od strony technicznej, fizycznej, 

chemicznej jest to średnio zasadne, bo cały ten mechanizm cechuje się pewną 

bezwładnością. Roczne oceny pokazują tendencje spadkowe, ale trzy lata to krótki okres. 

Poprosiliśmy zatem Ministra Klimatu i Środowiska – podmiotu właściwego w zakresie 

inicjatywy ustawodawczej – aby ten trzyletni okres zmieniono na np. 5 lat. Nowelizacja 

z uwzględnieniem tego postulatu jest w Rządowym Centrum Legislacji, ale nie została 

przekazana dalej.  

Sprawozdawczość istnieje, gminy mają czas do 15 lutego, żeby przesłać nam swoje 

sprawozdanie z realizacji POP, w tym uchwały antysmogowej, a my do końca marca 

robimy z tych sprawozdań „zbiorówkę” i przekazujemy do Ministra. Gminy podchodzą 

do sprawozdań „luźno”, mają ogromne kłopoty z zakresem sprawozdania określonym 

we wzorze, problemy, żeby temu sprostać. Musimy te sprawozdania z gmin konsultować 

jeszcze telefonicznie. Nie jest to wina gmin, często jest to kwestia obciążenia osób tam 

pracujacych wieloma zagadnieniami jednocześnie. Ministerstwo także żąda od nas 

pewnych doprecyzowań. 

Termin konsultacji i sposób informowania wynika z ustawy ocenowej: ogłoszenie 

w gazecie o zasięgu co najmniej ogólnoregionalnym oraz w Biuletynie Informacji 

Publicznej. Stworzyliśmy formularz, aby ułatwić sobie później pracę. Termin: 30 dni dla 

społeczeństwa, 30 dni dla Ministra. Mamy jednak jeszcze jeden termin: w teorii 

powinniśmy do końca września mieć program uchwalony, ale mieliśmy pewne 

problemy, dlatego będziemy się starać, aby projekt uchwały trafił na sesję 

październikową. Bardzo nam zależało, aby ten dokument miał odpowiednią jakość, 

biorąc pod uwagę także wydawane na to 800 tysięcy złotych. 



5 

 

Członek Komisji Środowiska i Gospodarki Wodnej, pan Przemysław Wydra, 

zapytał o fotowoltaikę – według dyrektywy unijnej będzie obowiązek posiadania 

fotowoltaiki na budynkach powyżej 250 m2 od 2026 roku. 

Zastępca Dyrektora Departamentu Ochrony Środowiska, Ekologii i Opłat 

Środowiskowych, pani Ewa Owczarek-Nowak, zauważyła, że to kwestia poza POP-

em. 

Przewodnicząca Komisji Środowiska i Gospodarki Wodnej, pani Katarzyna 

Stachowicz, powiedziała, że ze względu na brak funduszy trudno będzie spełnić 

niektóre dyrektywy unijne, nie tylko dotyczące fotowoltaiki. 

Zastępca Dyrektora Departamentu Ochrony Środowiska, Ekologii i Opłat 

Środowiskowych, pani Ewa Owczarek-Nowak, powiedziała, że z działań kontrolnych 

także jest sprawozdawczość. Widzimy, że kontrole nie wychodzą specjalnie dobrze. 

Ale są miasta, które można nazwać takimi „prymusami”, tam robi się więcej, niż zapisano 

w POP – tam ogłasza się w przestrzeni publicznej, że pewne zachowania nie będą 

tolerowane, i to działa. Niestety są też gminy, gdzie to kuleje, i widzimy, że coś trzeba 

zrobić. Skłoniło nas to do tego, aby pewne rzeczy uściślić, tzn. np. ilość kontroli w ciągu 

roku dla gminy o określonej wielkości, również w okresie alarmu smogowego. Gminy 

będą z tego rozliczane, będzie do tego już wkrótce służyć specjalny system 

informatyczny. 

Członek Komisji Środowiska i Gospodarki Wodnej, pani Beata Kocik, zapytała, czy 

są organizowane szkolenia dla gmin dotyczące wszystkich obowiązków spoczywających 

na gminie w obszarze ochrony środowiska. 

Zastępca Dyrektora Departamentu Ochrony Środowiska, Ekologii i Opłat 

Środowiskowych, pani Ewa Owczarek-Nowak, potwierdziła, że szkolenia się 

odbywają, począwszy od etapu przygotowania i wdrażania uchwały antysmogowej 

(szkolenia dla straży gminnych, dla urzędników w zakresie kontroli), poprzez szkolenia 

ze sprawozdawczości przed każdym okresem sprawozdawczym – nie tylko z POP-u, ale 

i z gospodarki odpadami komunalnymi, gdzie są podobne problemy w gminach. Nie 

tylko gminy, ale i przedsiębiorcy, którzy mają konkretne obowiązki sprawozdawcze, 

biorą udział w szkoleniach. 

Zastępca Przewodniczącej Komisji Środowiska i Gospodarki Wodnej, pani Iwona 

Jelonek, zapytała, czy jest dokument nadrzędny nad POP-em dla województwa 

śląskiego, który mógłby regulować i zmieniać np. dopuszczalne stężenia zanieczyszczeń. 
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Zastępca Dyrektora Departamentu Ochrony Środowiska, Ekologii i Opłat 

Środowiskowych, pani Ewa Owczarek-Nowak, wyjaśniła, że podstaw prawnych jest 

dużo, ale takiego dokumentu stojącego dokładnie „nad POP-em” nie ma. Jest krajowy 

program, i nasz POP do niego nawiązuje, są rozporządzenia, np. mówiące o poziomach. 

Program Ochrony Powietrza służy temu, aby szybciej wypełnić przepis prawa, który już 

istnieje – mówi, co trzeba zrobić, żeby przepisów przestrzegać i – co jest wartością 

dodaną – nie tracić środków na problemy mieszkańców ze zdrowiem. 

 

Ad. 6. 

Sprawy różne. 

Wicemarszałek Województwa, pan Łukasz Czopik, potwierdził, że w sprawie 

incydentu w GPW ostatecznie nie doszło do wszczęcia postępowania. Zarząd nie ma 

innych informacji w tej sprawie. 

Przewodnicząca Komisji Środowiska i Gospodarki Wodnej, pani Katarzyna 

Stachowicz, poinformowała, że na wniosek Komisji ds. Kolei Dużych Prędkości 

Centralnego Portu Komunikacyjnego Rady Miejskiej w Czerwionce-Leszczynach 

planowane jest wspólne spotkanie tej Komisji oraz Komisji Rolnictwa i Terenów 

Wiejskich, Komisji Rozwoju i Zagospodarowania Przestrzennego oraz Komisji 

Środowiska i Gospodarki Wodnej Sejmiku Województwa Śląskiego w Czerwionce-

Leszczynach. Data zostanie ustalona z Przewodniczącym Grzegorzem Wolnikiem, 

zaproszenie do członków Komisji Środowiska z pewnością zostanie skierowane. 

Następnie Przewodnicząca przypomniała o podjętej w 2022 roku uchwale w sprawie 

apelu dotyczącego podjęcia pilnych działań mających na celu wypracowanie konkretnych 

rozwiązań zmierzających do przywrócenia dotychczasowego stanu rzek Sztoły, Baby 

i Białej. Uchwała została przekazana do Ministerstwa i dostaliśmy odpowiedź. 

Tymczasem otrzymaliśmy pismo ze Stowarzyszenia „Zielony Ring” z prośbą 

o przyłączenie się Województwa Śląskiego do Stowarzyszenia „Rewitalizacja Doliny 

Białej Przemszy”. Inicjatorem jest powiat olkuski, a zatem to inne województwo… 

Planowane jest posiedzenie Komisji z udziałem Stowarzyszenia, aby mogło przedstawić 

swój problem, natomiast nie ma powodu, dla którego województwo miałoby 

przystępować do Stowarzyszenia. Dodatkowe posiedzenie Komisji mogłoby się odbyć, 

ale bez zobowiązań. 

/Członkowie Komisji przychylili się do tej opinii/. 
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Przewodnicząca Komisji Środowiska i Gospodarki Wodnej, pani Katarzyna 

Stachowicz w związku z brakiem dalszych pytań i uwag, po wyczerpaniu porządku 

obrad zamknęła posiedzenie Komisji Środowiska i Gospodarki Wodnej. 

 

 

 

 

 

 

Katarzyna Stachowicz 

Przewodnicząca 
Komisji Środowiska i Gospodarki Wodnej 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Protokół sporządziła  
Ewa Blondzik 


